
Kronika města Chodova za rok 1989

ÚVOD
     Rok 1989 se stal důležitým mezníkem v historii nejen naší vlasti, ale i celé socialistické světové soustavy. I 
když větší část roku probíhala v tradičním duchu, začaly se objevovat nepokoje mezi obyvatelstvem Polska, 
Sovětského svazu a Německé demokratické republiky. Polsko se dostávalo do stále větší hospodářské krize, 
uspokojivá  ekonomická  situace  nebyla  ani  u  našich  východních  sousedů.   V Německu  se  nespokojenost 
projevovala houfným opuštěním země, emigrací do spolkové republiky.
    Vyvrcholení  veškerého dění  nastalo  17.  listopadu v Praze,  kde  při  demonstraci  v Den studenstva  došlo 
k neúměrnému zásahu policie. Tento zásah se stal počátkem politických změn v Československu, které se týkaly 
především zrušení vedoucí úlohy Komunistické strany Československa. Do čela státu se postavil Václav Havel, 
jeden ze signatářů „Charty 77“. Rovněž byla jmenována nová vláda.  

ČINNOST NÁRODNÍIHO VÝBORU
Plenární zasedání

     Plenární zasedání bylo v průběhu roku svoláno čtyřikrát. Program obsahoval zásadní a rozhodující otázky 
rozvoje  města.  Byly  projednávány oblasti  týkající  se  plánu  a  rozpočtu  výstavby,  oblast  obchodu  a  služeb, 
sociálních otázek, činností Sboru pro občanské záležitosti a volebního programu Sboru pro občanské záležitosti a 
volebního programu. Mimo plán byla k projednání zařazena problematika odboru místního hospodářství, odboru 
školství, zdravotnictví a sociálních věcí. Projednán byl i návrh na zřízení státního podniku „Bytový podnik města 
Chodova“.
     Diskuse na plenárních zasedáních byla zabezpečena prostřednictvím komisí a individuálně z řad poslanců. 
Vystupovali zástupci závodů, škol i organizací Národní fronty. Účast poslanců 86,15% byla vcelku uspokojivá. 
V průběhu roku došlo v poslaneckém sboru ke čtyřem změnám. 
Průměrná účast občanů na jednom zasedání činila 167 osob.

Rada Městského národního výboru

     Rada se sešla celkem dvaadvacetkrát, z toho třikrát na mimořádném zasedání. Rovněž rada se zabývala 
plánovaným rozvojem všech oblastí života ve městě a řešila aktuální otázky. 
     Rada  spolupracovala se složkami národní fronty, s nimiž se scházela na pravidelných jednáních k hodnocení 
výsledků dosažených při plnění volebního programu a především ke vzájemné informovanosti.

Z činnosti komisí

Při Městském národním výboru pracovala 7 komisí.
Komise plánovací a finanční má 6 poslanců, 4 odborníky a tři aktivisty. Zabývala se plněním plná a rozpočtu, 
rozbory hospodaření podniků řízených národním výborem, hodnocením kontrolní činnosti, zabezpečením včasné 
inventarizace majetku národního výboru a jím řízených organizací.

Komise výstavby, vodního a lesního hospodářství měla ve svých řadách osm poslanců a pět odborníků. Jejich 
hlavním posláním bylo sledování plnění všech akcí „Z“ a tvorba opatření pro jejich splnění. 
Podle plánu byla projednána -      výstavba nové skládky

- zahájení výstavby 8. b etapy 
- výstavba rodinných domků
- dokončení výstavby obchodního centra „Luna“



Velká pozornost byla věnována plánu rozvoje města do roku 2000. Komise se též kladně vyjádřila k žádostem o 
soukromé podnikání některých občanů. Na plnění úkolů se aktivně podíleli všichni členové komise.

 
Komise pro mládež a tělovýchovu je jednou z nejmladších komisí.  V letošním roce měla s účinností  značné 
potíže,  neboť dva poslanci svou práci ukončili  a další dva se jednání zúčastňovali jen zřídka.  V průběhu 1. 
pololetí  bylo svoláno společné jednání s tělovýchovnými jednotami, kde byla dohodnuta forma spolupráce a 
vzájemné informovanosti.  Další  spolupráce se však neuskutečnila.  Komise se podílela  organizačně na dvou 
velice  zdařilých  akcích,  a  to:  „Výjezdy za  ovzduším“ a  „Štafetě  100x1000“ v Kraslicích.  Rovněž  dobře  se 
komise zhostila úlohy koordinátora akcí v rámci „Týdne chodovských dětí“. 

Komise sociální a zdravotní podle plánu projednávala činnost  správní komise pro rodinu a děti, péči o staré a 
postižené  občany,  oblast  zdravotnictví,  péči  o  vybrané  skupiny  obyvatelstva  a  plnění  volebního  programu. 
Schůzky komise se konaly zpočátku pravidelně, později podle potřeby.  
Při poslední schůzce se komise rozhodla, že nebude pro další období kontrolní činnost plánovat, ale vykonávat 
podle potřeb nebo nutnosti dané situace. 

Komise místního hospodářství,  dopravy a obchodu uskutečnilo kromě pravidelných zasedání  i  dvě zasedání 
výjezdní.  Nedostatkem této velmi důležité  komise je malá aktivita, a to nejen u poslanců, ale i u aktivistů. 
S kvalitní  prací jsme se nesetkali ani u spotřebitelské rady, která měla být  garantem dobré práce prodejen a 
pracoven Okresního podniku místního hospodářství. Během roku bylo provedeno sedmdesát šest kontrol a na 
blokových pokutách za nepoctivost prodeje bylo vyhráno osmsetpadesát korun. 

Komise  školská  a  kulturní zaznamenala  v průběhu  roku  posílení  o  jednoho  poslance.  Do  komise  přestala 
docházet zástupkyně Okresního kulturního střediska, a to z důvodu změny zaměstnání.
    Do  programu jednání  byly  zařazeny otázky z oblasti  kultury,  školství,  tělovýchovy zaměřené  na  práci 
s mládeží. Jako každoročně se projednávaly otázky, týkající se údržby a oprav školských zařízení. Problémy 
však nebyly vždy řešeny ke spokojenosti organizací.
     Během roku pracovala „záškolácká“ komise, která ve spolupráci se školami a sociální komisí řešila otázky 
neomluvené absence žáků. 
     Na úseku kultury se kontrolní činnost zaměřila na dodržování podmínek povolovacího řízení. Konstatovala, 
že až na jeden případ k porušování podmínek nedošla.

Komise ochrany veřejného pořádku sledovala na svých pravidelných zasedáních informace Okresního soudu o 
nástupech  a  ukončení  výkonu  trestů  občanů  města.  Dále  se  zabývala  činností  VDPS  a  jeho  technickým 
vybavením s prováděním preventivních prohlídek, zprávami inspekce veřejného pořádku a dodržováním čistoty. 
 

Občanské výbory

    K hlavním úkolům občanských výborů patří památek národnímu výboru a jeho poslancům v práci, k větší 
vzájemné informovanosti.
     V roce 1989 bylo uskutečněno pět porad s předsedy,  na kterých byly podány informace o úkolech,  ale 
především o činnosti národního výboru a jeho úseků. Současně umožňují dát odpovědi na řadu připomínek z řad 
občanů.
     Ze zápisů občanských výborů, z veřejných schůzí a porad bylo předáno k řešení 175 připomínek a námětů. 
Z tohoto  počtu  jich  bylo  152  vyřízeno.  Připomínky  se  týkaly  zejména  údržby  a  oprav  bytového  fondu, 
nedostatků v dodávkách pitné vody, tepla a teplé vody, čistoty města, špatné slyšitelnosti městského rozhlasu a 
zásobování ve městě. 

Komise pro rozvoj činnosti občanských výborů se schází k řešení dalších možností aktivizace a k hodnocení 
výsledků. Pro posouzení jednotlivých sledovaných ukazatelů soutěže stanovila toto pořadí:

1. OV č. 49  Anna Harapátová
2. OV č. 47  Václav Trojan
3. OV č. 51  Miroslav Fidler
4. OV.č. 36  Miloslav Zítka



5. OV č. 29  Walter Kofroň
6. OV č. 15  Václav Trešl
7. OV č. 26   Jan Vaňáč
8. OV č. 16   Zdeněk Dražný
9. OV.č. 43   Zoltán Fedák
10. OV č. 42   Zdeněk Altmann

 
S umístěním občanských výborů byla veřejnost seznámena prostřednictvím Zpravodaje. 

Volební program

OBLAST EKONOMICKÁ A SOCIÁLNÍ

1.  Komplexní bytová výstavba
- dokončení občanské vybavenosti VII. etapy včetně terénních úprav
-  podle plánu pokračuje VIII. etapa
-  vytypovaná plocha pro padesát rodinných domků není vhodná

(geologické negativní vlivy) – nutno hledat další možnosti
- provedena rekonstrukce středotlakého plynovodu

2.  Akce „Z“ – investiční
- objekt  Sběrných  surovin  je  před  dokončením.  Bude  dodán  uživateli 

v plánovaném termínu
- před dokončením je i areál tělovýchovné jednoty Vřesová
- víceúčelová plocha byla vytvořena v plánovaném termínu, její použití je závislé 

na konečných úpravách, které budou provedeny po sednutí navážky

     Neinvestiční část akce „Z“
          V neinvestiční části akce „Z“ byla pozornost věnována především úprava hřišť, zeleně,  údržbě chodníků a
      komunikací. Pokračovalo se na úpravách areálu „Smolnický kopec“.   Vyčištění   Chodovského  potoka  bylo 
      provedeno dodavatelsky. 

      Doprava
      - Technické služby města zajistily opravu autobusové čekárny ve Vintířovské ulici.
      - Provedeno bylo vyrovnání chodníků u 3. Mateřské školy a v Revoluční ulici.  V  Karlovarské  a    Nejdecké 
        ulici úprava provedena nebyla.
            Nejsou  to  však  jediné  chodníky, které volají po právě. Většina chodníků je jen „záplatovaná“, nerovná. 
        Ani silnice, které jsou občas opravované nejsou těmi nejbezpečnějšími komunikacemi. 

      Obchod a veřejné stravování
             Na téma obchodní sítě a zásobování města Chodova byla již celá řada připomínek, projednávaných na  
      různých úrovních. Městu nelze upřít snahu o zlepšení, ale konečný efekt není příliš patrný. 
      Co tedy bylo uděláno: - provedena kolaudace obchodního střediska „Luna“ a předání do provozu dne 7.9.
                                          - otevřena byla prodejna zeleniny v Rooseveltově ulici
                                          - byla dovybavena kavárna Sparta 

      Všechny  obchodní  organizace  zajišťovaly opravy  a  údržbu  svých  prodejen,  např . rekonstrukci  interiéru 
       prodejny  Supraphon,  výměna dveří a výkladů  v prodejně  Textil-galanterie,   Kosmetika,     Oprava omítky 
       v Merkuru.  Zajištěna byla oprava interiéru v Zapoměnce a restauraci Daliborka.  

       Placené služby
- bylo zajištěno obsazení místa opravář obuvi
- v prodejně květen byla zavedena sběrná služba vázání květin
- je zajišťována nákladní doprava, svařování, řezání, broušení, služby truhlářské

       Žádné ze stávajících placených služeb obyvatelstvu nebyly v tomto roce zrušeny. 
  

       Neplacené služby



            Na úseku neplacených  služeb  zajišťoval  pracovní  kolektiv Technických služeb města Chodova údržbu, 
       opravy a rekonstrukce veřejného osvětlení.  Dále  prováděl údržbu zelených ploch, odvoz odpadků, podílí se 
       na rekonstrukci dobrodružného hřiště. Rovněž prováděl pravidelnou údržbu městských komunikaci.  

 
       Bytové hospodářství
       Bytový podnik  ukončil  rekonstrukci  primerního  vedení,  čímž  posílil  stabilitu  dodávek  teplé  vody. 
Nepodařilo se však v plném rozsahu dokončit terénní úpravy. Opožděně byla zahájena rekonstrukce topných 
kanálů a proto ani tady nebyly dokončeny zemní práce. 
V ulici B. Němcové byla provedena výměna stoupacích potrubí. Podle plánu jsou postupně zateplovány štíty 
domů. 
         Na opravy   a údržbu vynaložil bytový podnik více než 17 milionů korun. 
         O byty se nestará jen bytový podnik. Pomáhá i bytová správa, která zajišťovala běžnou údržbu. Provedla  
revizi všech výtahů, deratizaci objektů, vytmelení spár věžových domů, revizi plynu, výměnu radiátorů apod. 
Rovněž Stavební bytové družstvo Rozvoj provádělo běžné opravy a údržbu. 
        
       Vodní hospodářství
       V této oblasti jsou v Chodově stále problémy, i když nedosahují  úrovně minulých let. Proto je pitné vodě 
věnována stále větší pozornost. Byla provedena rekonstrukce rozvodů ve čtyřech oblastech města. Tím se opět 
dodávka pitné vody v Chodově zkvalitnila. 

SOCIÁLNÍ OTÁZKY
Zdravotnictví

     Úsek zdravotnictví je sledován příslušným odborem a komisí národního výboru. Stav je stále velice špatný. 
Problémy přetrvávají v zajištění praktických lékařů na obvodech, kde je provoz z velké většiny zajišťován lékaři 
důchodového věku, i když pro zájemce jsou přednostně zajištěny byty i předškolní zařízení. V závěru roku na 
obvodech pracovali MUDr. Barcal, Havel, Buček a Silva. Bez potíží jsou všechny čtyři zubní obvody  a dětské 
oddělení. MUDr. Farka navíc vede alergiologickou poradnu. Pravidelně je zabezpečována péče o ženy. Kožní 
oddělení pracovalo dvakrát týdně. Oční oddělení je od r. 1987 neobsazeno, měření ostrosti zraku zabezpečuje 
oční optička. Jen dvakrát týdně mohou pacienti navštívit interní oddělení a oddělení diabetologické poradny. 
Kladně je hodnocena práce dětské psychiatrie.  Potíže jsou s chirurgií. 
Denně  od  sedmnácté  hodiny do  rána  je  zajišťována  pohotovostní  služba,  kde  se  střídají  lékaři  z Chodova, 
Sokolova a Horního Slavkova. 

Péče o rodinu a děti   

     Podle zákona o sociálním zabezpečení vyplácí národní výbor sociální příspěvky zejména na ošacení dětí a na 
zlepšení  finanční  situace.  Pro  rok  1989  bylo  čerpáno  112.845,-  Kč  a  to  v osmdesáti  šesti  jednorázových, 
opakovaných nebo vdovských příspěvcích. Žadatelů, kteří žádali o příspěvek poprvé bylo dvacet osm, z toho 5 
rodin cikánských. 

PÉČE O STARÉ A DLOUHODOBĚ NEMOCNÉ OBČANY

     V tomto  roce  žilo  v našem  městě  784  důchodců  starších  pětašedesáti  let.  Postupně  byly  vyřizovány 
požadavky na sociální provoz u vytypovaných občanů a to přiznáním peněžitých a věcných dávek, zavedením 
pečovatelské služby,  umožněním odběru obědů ze školní  jídelny pro osamělé a invalidní  občany a účast na 
rekreacích, zájezdech a dalších kulturních akcích. Na tomto úseku bylo vydáno celkem 145 rozhodnutí v celkové 
výši téměř 300 tisíc korun.
     V červnu byla uskutečněna týdenní rekreace 62 důchodců města v Jáchymově. Rekreace se zúčastnilo též 10 
invalidních občanů. Dalších 35 důchodců bylo doporučeno k lázeňské účasti na několika zájezdech.  
     K účelům  pečovatelské  služby  je  vyčleněno  10  bytových  jednotek.  Toto  množství  však  neodpovídá 
požadavkům. Řada žádostí nemůže být uspokojena. Pečovatelská služba v terénu byla během roku poskytována 
56 občanům prostřednictvím patnácti dobrovolných pečovatelek. 



     Svaz invalidů měl 152 členů, z toho 16 dětí astmatiků. Pro tyto postižené  děti byl organizován specielní 
kondiční  pobyt  v Jáchymově.  Pro  chodovské  diabetiky  byl  uspořádán  dvouměsíční  kurz.   Dále  svaz 
zprostředkovával poradenskou službu i přímou pomoc postiženým v doporučení vhodných pomůcek, vyřizování 
výhod a podobně. Výborným pomocníkem svazu byl i s.p. Chodos, který provádí úpravy a opravy invalidních 
pomůcek či drobné opravy v bytech postižených. 
     O důchodce i postižené občany je v našem městě dobře postaráno. 

 

KULTURNÍ ŽIVOT   
     Kulturní život města zajišťovaly i v uplynulém roce především dva závodní kluby největších chodovských 
podniků, Chodosu a Palivového kombinátu Vřesová.
     Ve vřesovském klubu se scházejí všechny věkové vrstvy obyvatel Chodova. Pro děti bylo zorganizováno 8 
výchovných  koncertů  a  deset  divadelních  představení.  Pod  hlavičkou  závodního  klubu  pracovala  čtrnáct 
zájmových kroužků od uměleckých, až po stanici mladých techniků. 
     Z velkých kulturních akcí, které zde mají svou tradici lze jmenovat Jarní setkání country kapel, Filmový 
festival, divadelní Chodovraty. Celkem tu proběhlo 628 akcí, které zhlédlo více než 60 tisíc diváků. 
     Závodní klub Chodos provozuje již od otevření nové budovy řadu akcí, které si získaly oblibu u chodovských 
občanů. Jedná se především o předplatné na divadelní představení předních pražských i mimopražských divadel, 
setkání se známými herci na „Jeviště bez líčidel“. Své diváky našlo i „Zákulisí sportu“, besedy se sportovci a 
trenéry,  uvádění  Luďkem  Brábníkem.  Tento  pořad  byl  bohužel  během  roku  zrušen,  vzhledem  k úmrtí  L. 
Brábníka. 
     Ve filmovém klubu se mohou diváci setkat s méně známými filmy domácí i zahraniční produkce. I o tento 
žánr je mezi chodovskými občany zájem. 
     Velký sál tohoto zařízení je využíván k pořádání zábav, plesů, soutěžních odpolední a večerů, koncertů a 
přehlídek. 
     Stále  dobrou úroveň má zájmová umělecká činnost,  jejímž garantem je závodní klub.  Za zmínku stojí  
především taneční skupiny standardních tanců i výrazového tance, které své umění předvádějí téměř při všech 
plesech. 
      Máme-li hovořit o kultuře v Chodově, nesmíme opominout Lidovou školu umění. Její podíl na kulturním 
vyžití občanů není sice velký, ale ani zanedbatelný. Pravidelné pořádání koncertů za účasti předních interpretů 
vážné hudby uspokojí jistě všechny zájemce o tento druh kultury. 
     Pro děti školního a předškolního věku je vypracován systém „Mládež a kultury“, který umožňuje všem dětem 
shlédnout  zajímavé  filmy  či  divadelní  představení  a  vyslechnout  v podání  Karlovarského  symfonického 
orchestru kvalitní výchovné koncerty. 
     V letošním roce měly děti možnost shlédnout operu Čert a Káča v Plzeňském divadle J.K. Tyla. 

ŠKOLSTVÍ
 
     V letošním roce pracovala v Chodově stále  devět  mateřských  škol  spravovaných národním výborem a 
podniky. Všem žádostem o umístění dětí do předškolních zařízení mohlo být vyhověno.  Rovněž se dá hovořit o 
uspokojivém kádrovém zabezpečení v těchto zařízeních. Zlepšila se spolupráce se základními školami z hlediska 
návaznosti znalostí. Vzájemné návštěvy pedagogů i dětí přispěly k vzájemnému poznání problémů jednotlivých 
stupňů a tím i k jejich průběžnému odstraňování. 
     Ve čtyřech základních školách se učilo kolem dvou a půl tisíce dětí. Přesné číslo se vzhledem k velké migraci 
nedá určit. Nová koncepce se dostala do finální podoby v šestých ročnících. To však přineslo řadu problémů, 
především  s vybavením.  Jestliže  v uplynulém  školním  roce  chyběly  učebnice  ještě  v říjnu,  tentokrát  byly 
v nedohlednu v prosinci. 
Vedení škol zůstalo v podstatě beze změn. Z pedagogických sborů odešla většina absolventů gymnázií a byla 
nahrazena novými. Tento stav kvalifikovanosti není dobrý, ale v současné době není v silách odboru školství 
tento stav změnit. 
     V posledním období se zvýšil  tlak školských orgánů a zařízení  na větší  pružnost  ve vyřizování  oprav. 
Stavební  stav  budov  je  přesto  neuspokojivý.  Do  většiny  budou  zatéká,  projevuje  se  nekvalitní  práce  na 
základech,  střechách  i  fasádách.  Nejvíc  postižené  jsou  všechny tělocvičny.  Dokonce  byla  po  určitou  dobu 
provozuschopná pouze jediná. 
     S těmito problémy se školy ve spolupráci s národním výborem postupně vyrovnávají. 



      

PRŮMYSL

STÁTNÍ PODNIK CHODOS CHODOV

Tento podnik byl v průběhu roku zařazen mezi organizace experimentálně ověřující zásady samofinancování. 
Zajišťoval  výrobu základního sortimentu,  to  je  vulkanizačních  lisů,  vyfukovacích automatů a  vytlačovacích 
strojů,  včetně ostatních  gumárenských a plastikářských zařízení  spolu  s různými  vybavením ke  všem těmto 
strojům. 
     Dodávky byly plněny podle požadavků odběratelů na základě uzavřených hospodářských smluv a to jak 
finální výrobky, tak náhradní díly. Efektivnost vývozu je již řadu let velmi vysoká. Výrobky se na zahraničních 
trzích dobře prosazují pro svou kvalitu i včasné a bezporuchové dodávky. 
     Podnik nepatří  k významným znečišťovatelům životního prostředí.  Při  hlavní  činnosti  vzniká jen málo 
odpadních produktů a  ty ovlivňují  pouze částečně pracovní prostředí.  Do užívání  byla  předána stavba nové 
lakovny,  která  vyřešila  problematiku  bezpečnosti  práce  a  hygieny  pracovního  prostředí  při  povrchových 
úpravách a expedici hotových výrobků. Dále byla dokončena výstavba neutralizačních jímek, která řeší uložení 
chemikálií  a  ostatních  jedů  balírny a  chromovny.  Kromě toho  byla  provedena  rekonstrukce  a  modernizace 
osvětlení, rekonstrukce sociálního zařízení a šaten a generální oprava vzduchotechniky v závodní jídelně. 
     Po celou  dobu bylo sledováno zabezpečování podmínek ke snížení počtu rizikových pracovišť a tím i 
snižování počtu pracovníků na těchto pracovištích. 
     Nezapomnělo  se  ani  na  volný čas  zaměstnanců.  Svědčí  o  tom neustále  obsazené  rekreační  středisko, 
zahraniční i tuzemská rekreace, letní rekreace dětí. 
     V roce 1989 došlo ke zvýšení kvalifikace pracovníků v oblasti mikroelektroniky, robotizace a zaškolování 
nových pracovníků ke zvládnutí NC strojů a výpočetní techniky. 
     V podniku bylo zaměstnáno 1339 pracovníků, z toho 440 žen. V září se uskutečnily volby ředitele podniku. 
Z nich  vítězně  vyšel  ing.  František  Hotěk.  Bylo  zvoleno  též  sedmdesátičlenné  shromáždění  pracujících  a 
jedenáctičlenná  rada  pracujících,  do  jejíhož  čela  se  postavil  Josef  Votava.  Po  listopadových událostech  byl 
zvolen nový závodní výbor ROH a jejím předsedou se stal Karel Novotný. 

PALIVOVÝ KOMBINÁT 25. ÚNOR VŘESOVÁ

     Celkovým hospodářským výsledkem tohoto roku byl růst 284,606 miliard Kčs, přičemž celková výše odbytu 
dosáhla 2 091,553 miliard. Tyto částky reprezentují 9156 tisíc tun vytěženého uhlí, 605 tisíc tun vyrobených 
briket,  1064190  tisíc  m3  svítiplynu  dodaného  do  odběratelské  sítě,  536235  megawalt  vyrobené  elektrické 
energie.   
     Nemenší důraz než na výrobu je kladen na ochranu životního prostředí. Většina započatých či dokončených 
akcí by měla přispět ke zlepšení životních podmínek i pro obyvatele Chodova. Mezi nejdůležitější ekologické 
akce s přímým vlivem na Chodov lze zahrnout 
-    zahájení akce, která povede k podstatnému snížení vypouštění odpadních vod
-    nalezení vhodné technologie, která pomůže odstraňovat sírany z důlních vod a odluků včetně využití   
     vznikajících kalů spolu s realizací snížení nerozpustných látek z výtoku na nouzové čističky
-    dokončení rekonstrukce elektrofiltrů na závodě „úprava“   
-    podepsání kontraktu s dánskou firmou na realizaci odsíření
-    příprava nasazení nově vyvinutého prototypu analyzátoru NOx  a jeho následné uvedení do provozu by mělo 
     přispět k dalšímu snížení škodlivých a zapáchajících látek unikajících do ovzduší.

     V sociální  oblasti  je  nadále  kladen důraz zejména na  účast  na  bytové  výstavbě,  provozu předškolních 
zařízení, ale i například na zajištění dopravy mezi Vřesovou a Chodovem. Také zavedení dalších linek autobusu 
přináší užitek nejen zaměstnancům kombinátu, ale i ostatním obyvatelům Chodova.

Krajka Kraslice

      Tento závod zaměřuje  svou produkci na vyšívárenský  provoz.  Především jde o výrobu vzdušných a 
cambrikových šatovek. Ve spolupráci s podnikem Pleas vyrábí závod dětská trička a pyžámka.



     Plán podniku byl plněn jak v dodávkách na tuzemský, tak zahraniční trh. Zisk závodu činil 4315 tisíc korun, 
to znamená plnění na téměř 110%.
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Bytový podnik města Chodova

     V roce  1989 byly provedeny opravy bytového  fondu a  teplených  zařízení  ve  výši  17229 tisíc  korun. 
Nejdůležitější akcí, kterou se podařilo zajistit, byla rekonstrukce horkovodního přivaděče. Na této akci zůstaly 
nedokončené zemní práce a malé stavební úpravy. 
     Další  rozhodující  akcí  byla  rekonstrukce  sekunderních  topných  kanálů,  která  byla  rovněž  dokončena 
v plánovaném termínu. Zbývá rovněž dokončit zemní práce. 
     Včetně zemních prací byla dokončena rekonstrukce topných kanálů ve Vintířově. V oblasti oprav vnitřního 
zařízení  objektů  byla  provedena  výměna  stoupacího  potrubí  a  provedeno  zateplení  devíti  štítů.  Dále  byla 
provedena oprava pěti plochých střech za použití nové technologie. 
     K běžným opravám patří  nátěry oken,  malování  společných  prostor,  opravy fasád.  Z důvodu špatného 
materiálního zabezpečení byly přesunuty práce na opravě výtahů, které jsou vesměs ve velmi špatném stavu.
     Podařilo  se  zabezpečit  zkrácení  letních  oprav a vzhledem k nepříznivému počasí  mohl  podnik  zahájit 
vytápění Chodova již 27. září. 

STAVEBNÍ BYTOVÉ DRUŽSTVO SOKOLOV, POBOČKA CHODOV

     Chodovské družstvo obhospodařuje 1198 bytů. Údržba bytového fondu je zabezpečována čtyřmi pracovníky. 
V letošním roce byly prováděny výměny van, kuchyňských linek, koupelnových a kuchyňských baterií, opravy 
střech, výměny topných těles. 
     Dodavatelsky bylo provedeno zateplení pěti šťítů a opravy třech společných televizních antén. 
     Družstvo se snaží v rámci svých možností vypomáhat i jiným organizacím, především drobnými opravami ve 
školských a předškolských zařízeních. 
     V současné době probíhá v Chodově výstavba dalších 310 bytových jednotek. 

TECHNICKÉ SLUŽBY

     Jejich hlavním posláním je pečovat o vzhled a čistotu města. Pravidelně byl prováděn odvoz odpadků, který 
byl ztížen větší vzdáleností skládky. Mimořádný svoz byl uskutečněn o vánočních svátcích, takže město bylo i 
v této době v podstatě čisté. Koncem roku bylo nakoupeno 160 popelnicových nádob a tři obří kontejnery. Do 
města bylo rozmístěno 17 odpadových košů, 21 nových laviček a dalších 20 bylo renovováno. Zavezlo se 27 
pískovišť, vyměněno bylo 30 dopravních značek. 
     V oblasti  veřejného osvětlení  bylo mimo běžné opravy provedeno natření  73 sloupů,  instalován  jeden 
kompletní stožár a 15 svítidel. Dokončena byla rekonstrukce veřejného osvětlení ve Školní a Smetanově ulici. 
     Pracoviště veřejné zeleně vyvadilo do města 294 stromů téměř tři tisíce keřů. Vysadilo se i 797 trsů růží, 5160 
trvalých trsů květin a 17300 letniček. 
     Při údržbě komunikací byla provedena rekonstrukce příjezdu ke garážím u koupaliště a autoškole, odvodnění 
u  bývalé  restaurace  ve  Staré  Chodovské.  Dále  byla  dokončena  stavba  rozvodu  vody na  místním hřbitově, 
odvodnění u evangelického kostela,  opravena propadlá kanalizace v Hrnčířské ulici,  Nerudova ulice a hřiště 
v ČSO. Započaty byly práce na zpevnění ploch na hřišti Spartaku.
     Potíže byly v sauně, kde z důvodů zdlouhavých oprav teplovodů byl provoz jen 124 dny. I provoz koupaliště 
byl značně omezen – jen 49 dní. Na tom však nenesli vinu lidé, ale nepříznivé počasí.

DROBNÁ PROVOZOVNA

     Drobná provozovna se stala v poslední době nezbytním doplňkem péče o obyvatelstvo. Zajišťuje služby, které 
není schopen zajistit žádný místní podnik. Má jedenáct stálých pracovníků a s dvaceti jsou uzavřeny dohody o 
vedlejší činnosti.

 

ŽELEZNIČNÍ STANICE

      Chodov leží na hlavní trati Cheb – Chomutov. Zastavují zde všechny vlaky a velká část rychlíků. Stav se 
však v letošním roce zhoršil, protože jízda dálkových rychlíků je vesměs ukončena v Karlových Varech. Kromě 



dopravy na této hlavní trati zajišťuje stanice provoz do Nové Role a přes Loket a Horní Slavkov do Krásného 
Jezu. 

 

      Ke stanici patří i nákladní doprava s níž jsou potíže, ale díky dobré práci železničářů se zvládají. Bez 
povšimnutí nelze nechat ani devět vleček z chodovských i okolních závodů. 
 

ÚDAJE O OBYVATELSTVU
     V závěru roku 1988 bylo v Chodově hlášeno trvale 15603 občanů a 349 jich zde žilo přechodně. 
V průběhu roku se narodilo 134 dětí a přistěhovalo se 228 občanů. Úbytek úmrtím činí 53 lidí, z evidence bylo 
odhlášeno 363 obyvatel, kteří se odstěhovali. 
Celkem přibylo v Chodově 362 občanů a ubylo 416.
    V závěru roku 1989 měl Chodov k trvalému pobytu přihlášeno 15542 osob a přechodně zde žilo 365 lidí.

ZÁVĚR
    Ze zápisu lze soudit, že přes problémy a potíže patřil rok 1989 mezi ty roky, kdy se naše město rozrůstalo a 
zvelebovalo.  Podařila  se  celá  řada  akcí,  které  měly  za  následek  na  příklad  dostatek  pitné  vody,  téměř 
bezporuchové topení,  další  zlepšování  občanské vybavenosti.  Otevřením obchodního centra  „LUNA“ získal 
Chodov konečně možnost posezení v kulturním prostředí. Sportovní hala Spartaku byla po dlouhých průtazích 
dokončena  a  dává  možnost  sportovního  využití  několika  stovkám  členů  tělovýchovné  jednoty  a  úlevu 
tělocvičným ve školách.  
     Ne všechno se však dařilo. Nezlepšilo se zásobování, stále chybí ubytovací prostory hotelového typu, velké 
problémy jsou ve  školství  a  zdravotnictví.  Většinu  těchto obtíží  však  nemůže  řešit  sám národní  výbor  bez 
přispění resortních orgánů, ani občané. 
     Po událostech v listopadu letošního roku se chystá celá řada změn jak v politickém životě, tak v hospodářské 
sféře. Věřme, že nová státní správa docílí toho, aby se situace i nadále zlepšovala jak v naší vlasti, tak i v její 
malé části, našem městě Chodova. 

                                                                                                      Zapsala: J. Mecelová

Zápis pro kroniku byl schválen:
Školskou a kulturní komisí:                                                                 není uvedeno
Radou městského národního výboru:


	Kronika města Chodova za rok 1989
	ÚVOD
	ČINNOST NÁRODNÍIHO VÝBORU
	Plenární zasedání
	Rada Městského národního výboru
	Z činnosti komisí
	Občanské výbory
	Volební program
	Oblast ekonomická a sociální

	SOCIÁLNÍ OTÁZKY
	Zdravotnictví
	Péče o rodinu a děti   
	Péče o staré a dlouhodobě nemocné občany

	KULTURNÍ ŽIVOT   
	Školství
	PRŮMYSL
	Státní podnik Chodos Chodov
	Palivový kombinát 25. únor Vřesová
	Krajka Kraslice
	Bytový podnik města Chodova
	Stavební bytové družstvo Sokolov, pobočka Chodov
	Technické služby
	Drobná provozovna
	Železniční stanice

	ÚDAJE O OBYVATELSTVU
	ZÁVĚR


